
پاسخ ظریف به زاکانی
محمدجــواد ظریف وزیر امور خارجه پیشــین 
ایران بــه ادعا های علیرضا زاکانــی کاندیدای 
انتخابــات ریاســت جمهوری ۱۴۰۳ در برنامه 
میزگرد سیاســی پاسخ داد. در بخشی از پاسخ 
ظریف آمده اســت:»چگونه آقای زاکانی ادعا 
می کنند برجام اراده نظام نبوده اســت، وقتی 
که ایــن توافق در مجلس شــورای اســامی، 
شــورای نگهبــان و شــورایعالی امنیــت ملی 
تصویب شــده و مصوبه شــورایعالی مورد تایید 
مقــام معظم رهبری قــرار گرفته اســت؟ خود 
ایشان در صحبت هایشــان اذعان می کنند که 
در کمیســیون ویژه مجلس به ریاســت ایشان 
تک تک حرف ها شنیده و به رای و نظر گذاشته 
شده است. ایشــان تنها در صورتی می توانند 
بگوینــد برجــام اراده نظــام نبوده کــه خود و 
اقلیت همفکران شــان را معــادل نظام بدانند.  
از آقــای زاکانی که خــود را در معرض انتخاب 
توســط مردم بزرگ ایران قــرار داده اند انتظار 
می رود بابت نشر این اکاذیب و تشویش اذهان 
عمومــی در آســتانه انتخابــات، عذرخواهــی 
کنند، تــا نیاز به طــرح شــکایت و پیگیری از 

طریق مراجع قانونی نباشد.«

محمدباقر قالیباف:
برجام باعث شد ما 

در حوزه سیاست 
خارجی در ارتباط با 
آمریکا درس بزرگی 
بیاموزیم؛ در گذشته 

گمان می شد اگر 
با آمریکا مذاکره 
مستقیم کنیم همه 

موضوعات حل 
خواهد شد. ولی 

مذاکرات مستقیم 
انجام شد و فارغ از 
خوب یا بد  بودن آن 
برجام اتفاق افتاد و 
توافق بر روی کاغذ 
صورت گرفت ولی 

همه دیدیم که با یک 
تغییر در آمریکا، این 

توافقنامه تبدیل به 
یک کاغذ باطله شد

مسعود پزشکیان:
ریاست جمهوری 

همچنین در جایی 
تاکید کرده است که 
»اگر قرار است با دنیا 
تعامل کنیم، برجام و 

برجام ها را لازم داریم. 
البته کسانی که برای 
چنین گفت وگوهایی 

می روند هم باید توان 
گفت وگو و چانه زنی 

در عرصه  دیپلماسی را 
داشته باشند نه اینکه 

حتی نتوانند با زبان 
آنها هم صحبت کنند. 

به جلیلی گفتم اگر 
برجام بد است، نقشه  

و راه جایگزین تان 
برای رفع تحریم ها 
چیست، اما جوابی 

نداشت 

ضد ایران نیستیم
رافائل گروســی، مدیــرکل آژانــس بین المللی 
انــرژی اتمی، به رغــم تصویــب قطعنامه علیه 
ایران در نشســت اخیر شــورای حــکام آژانس 
مدعی شــد که این نهاد سیاســت ضدایرانی را 
دنبال نمی کند و درخواســت برای همکاری با 

تهران را تکرار کرد. 
مدیــرکل آژانــس بین المللی انــرژی اتمی در 
مصاحبه امروز با رســانه روســی ایزوستیا گفت 
کــه برجام در حال حاضر معنــای واقعی ندارد 
زیــرا در واقعیت کســی آن را دنبــال نمی کند.  
به نوشــته فــارس، گروســی گفــت: »معتقدم 
باید به دیپلماســی بازگردیم. برجام را داشتیم 
اما اکنون فقط یک توافق روی کاغذ اســت که 

هیچ کس به آن پایبند نیست.« 
وی افــزود: »تاش هایــی اینجــا در وین برای 
احیای آن )برجام( بوده اما متاســفانه با وجود 
نزدیک شــدن به موفقیت، بــه دلایلی که برای 
من روشــن نیست؛ زیرا مســتقیم در این روند 
نبودم، به جایی نرسیدند. جای تعجب نیست 
کــه آمریکا و ایــران یکدیگــر را بــه خاطر این 

شکست مقصر می دانند.« 
مدیــرکل آژانــس بین المللــی انــرژی اتمــی 
همچنین بدون در نظــر گرفتن همکاری های 
ایــران با ایــن نهــاد، گفت کــه ایــران باید به 
منظور دســتیابی به توافق جدیــد اجازه دهد 
که بازرســان آژانس بین المللی انرژی اتمی به 
باشند. شورای  تاسیساتش دسترسی داشــته 
حکام آژانــس بین المللی انرژی اتمی اخیراً بر 
مبنــای همین ادعاها، بیانیــه ای ضدایرانی را 
تصویب کرد که در آن از ایران خواســته شــده 
همــکاری با این نهــاد بین المللــی را افزایش 

دهد. 
یک هفته بعد از آن، خبرگزاری فرانسه گزارش 
داد که جمهوری اســامی ایــران آژانس اتمی 
را از توســعه توانمندی هــای هســته ای خــود 
مطلع کرده که تروئیــکای اروپایی این اقدام را 
واکنش تهران به قطعنامــه ضدایرانی خواندند 
و بیانیــه ای در محکومیــت آن منتشــر کردند.  
وزارت امور خارجه ایران ضمن پوچ و بی اعتبار 
خوانــدن و  محکــوم کردن بیانیه ســه کشــور 
اروپایــی، تاکید کــرد: »فعالیت های صلح آمیز 
هســته ای ایران واکنشــی نیســت و براســاس 
برنامه توســعه ملــی هســته ای و در چارچوب 
حقــوق و تعهدات بین المللی اســتمرار خواهد 

داشت.«
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هســته ای تاخت و گفت: »برجام باعث شــد ما در حوزه 
سیاســت خارجــی در ارتبــاط بــا آمریــکا درس بزرگی 
بیاموزیم؛ در گذشــته گمان می شد اگر با آمریکا مذاکره 
مســتقیم کنیم همــه موضوعات حل خواهد شــد. ولی 
مذاکرات مســتقیم انجام شــد و فارغ از خوب یا بد  بودن 
آن برجــام اتفــاق افتــاد و توافــق بر روی کاغــذ صورت 
گرفــت ولی همه دیدیــم که با یک تغییــر در آمریکا، این 
توافقنامه تبدیل به یک کاغذ باطله شــد و نشــان داد که 
آمریکایی هــا قابــل اعتمــاد و صادق نیســتند و به دنبال 
منافــع خود هســتند«. او همچنیــن در مخالفت با گروه 
ویژه اقدام مالی گفــت:  »FATF ابزار جدید همان نظام 
سلطه است که مثل شــرکت های چندملیتی که در ابعاد 
دیگر کار می کنند و هرکدام شان ماهیت دولت های قدیم 
را چند برابر و با قدرت نفوذ و تاثیرگذاری بیشتر عهده دار 

می شوند، عمل می کند«. 
قالیبــاف در ایــن مصاحبــه همچنیــن شــعار دولت 
ســیزدهم در حوزه سیاست خارجی را تکرار کرد و گفت: 
»اولویت ما هم در سیاست خارجی ارتباط با همسایگان 

و کشور های دوست و اسامی منطقه است.« 
 محمدباقر قالیباف که روز یکشنبه در میزگرد سیاسی 
در صداوســیما شــرکت کرد، کاظم غریب آبــادی، معاون 
حقوق بشــر قــوه قضائیــه و نماینده پیشــین ایــران نزد 
ســازمان های بین المللی مســتقر در وین را در کنار خود 
داشت که به اعتقاد تحلیلگران، گزینه او برای وزارت امور 

خارجه است. 
غریب آبــادی در ایــن میزگــرد در تشــریح برنامه های 
قالیبــاف در حــوزه سیاســت خارجی گفــت: »مقابله با 
تحریم هــا به ویژه از طریق خنثی ســازی تحریم همانگونه 
کــه مقــام معظم رهبــری هــم فرمودند بــا اســتفاده از 
فعال ســازی تمامی ظرفیت های داخلی یک برنامه کاماً 
قطعــی خواهد بود. همزمان هم مذاکــرات رفع تحریم را 
دنبال خواهیم کرد انشاالله، در مذاکرات هدف اصلی ما 
لغو واقعی تحریم ها اســت نه لغو حقوقــی تحریم ها روی 
کاغذ، این نکته اساســی و کلیدی اســت کــه باید به آن 

توجه کنیم«. 
وی افزود: »این نمی شود که جمهوری اسامی ایران 
ابعادی از برنامه هســته ای خودش را یا متوقف کند یا به 
حالت تعلیق دربیاورد یا محدودســازی هســته ای انجام 
بدهــد ولی در ازای آن کشــور هایی مثل آمریکا که طرف 
تفاهــم بودند ادعــا بکنند که من هم دســتکاری هایی را 
در قوانیــن داخلی خودم انجام دادم پس تعهدات خودم 
را انجــام دادم تــا مادامی که نتایج ملموســی برای ایران 
نداشــته باشــد از نظر ما این ها تعهداتی است فقط روی 
کاغــذ و یک تعهدات حقوقی غیرقابل تضمین و غیرقابل 
اجرا و این ارزشــی ندارد و همین می شود که ما شاهد آن 
بودیم که می بینیم حتی اشــاره های متعددی را می شود 
گــرد که ما فان ســفارتخانه مان در فان کشــور اروپایی 
و حتــی غیراروپایــی، حتی امــکان افتتاح یک حســاب 
بانکــی را ندارد با اینکه آن تفاهمات هم در حال اجرا بود 
تا چه برســد به اینکه تجارت خارجــی ایران بخواهد آزاد 
باشــد و ما حتی شــاهد ســرمایه گذاری خارجی باشیم، 
اساســاً مهم ترین ایراد و اشکال کار این است که تعهدات 
هســته ای ایران همواره عینی و قطعی بــوده و تعهدات 
رفع تحریمی متاســفانه روی کاغذ بود و ضمانت اجرایی 

نداشت، این مشکل اساسی کار بود«.
معاون رئیس قوه قضائیه تشریح کرد: »اتفاقی که باید 
بیفتد این اســت که در هر مذاکــره و توافقی باید انتفاع 
اقتصادی مردم ایران تضمین بشــود. این راهبرد اساسی 
در بحــث رفع تحریم و مذاکرات رفع تحریمی خواهد بود 
باید به طور شــفاف مشخص بشــود که در ازای تعهداتی 
که ایران در حوزه هســته ای انجــام می دهد فروش نفت 
ایران، عملیات بانکی، تجارت خارجی، ســرمایه گذاری 
خارجی و موارد مشــابه و مهم دیگــر ایران باید کاماً آزاد 
باشــد، در واقع آن کاری که انشــاالله انجام خواهیم داد 
و در مذاکرات هســته ای تاکیــد خواهیم کرد و آن چیزی 
که برای ما مهم اســت، این اســت که به هــر میزانی که 
ایــران خــودش تصمیم می گیــرد باید بتوانــد نفت خود 
را بفروشــد و پــول آن را از مســیر رســمی بانکی دریافت 
بکند، یک شبکه پرداخت رســمی داشته باشد و تجارت 
خارجی و سرمایه گذاری خارجی هم کاماً آزادانه انجام 
بشــود، اگر این اتفاق بیفتد تعهدات هسته ای ایران هم 
طبیعتاً قابل اجــرا خواهد بود؛ این چیزی اســت که در 
قانــون راهبــردی مصوب مجلس شــورای اســامی هم 
مبنا قرار داده شــده و اســم آن انتفاع اقتصادی گذاشته 
شــده اســت. مابه ازای تعهدات هســته ای ایــران از دید 
مــا تعلیق حقوقــی تحریم ها روی کاغذ نیســت بلکه لغو 
واقعی تحریم ها و انتفاع مشــخص اقتصادی مردم ایران 
هســت و اساســاً قانون اقدام راهبردی اجازه دیگری هم 
برای توافق به هر دولتی نخواهد داد، از ســوی دیگر این 
را هــم عرض کنم که در صورت حصــول به اجرای توافق 
و تفاهــم، اجرای هر تعهد و نقض هــر تعهد را هم به طور 
جــدی پیگیری خواهیم کرد، هزینه هــای مازاد برای هر 
طرف یا طرف هایی که تعهدات خودشــان را نقض بکنند 
ایجاد خواهیم کرد و اجازه پیشبرد مسیر همزمان تعامل 

و فشار را نخواهیم داد.«
غریب آبــادی کــه ســابقه حضــور در رونــد مذاکرات 

دیپلماتها

برجــام را داشــته و به یــاد دارد که فضای داخلی کشــور 
چگونــه در جریــان مذاکرات و پس از توافــق، کار را برای 
مذاکره کنندگان ســخت کرده بود، در پایان گفت: »نکته 
آخر را هم در این حوزه خدمت مردم شــریف ایران عرض 
بکنم که مذاکرات در صورتی که به نتیجه مورد نظر برسد، 
قــدرت تصمیم گیری و اجماع ســازی در داخل کشــور را 
داریم و این همان اصل واکنش سریع در سیاست خارجی 
است که ما متاسفانه کمتر از این اصل استفاده کردیم«.

 
سعید جلیلی  �

عضــو مجمــع تشــخیص مصلحــت نظام و شــورای 
راهبــردی روابــط خارجــی در حالــی بــرای ثبت نام در 
انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری وارد وزارت 
کشور شــد که همراهانش شعار »نه ســازش، نه تسلیم« 

سر می دادند.   
ســعید جلیلی کار خــود را در وزارت امور خارجه آغاز 
کرد؛ از کارشناســی به معاونــت اداره آمریــکا در وزارت 
خارجه منصوب شــد. در زمــان احمدی نژاد زمزمه هایی 
برای حضورش به عنــوان وزیر امور خارجه مطرح بود اما 
بــه معاونت اروپا و آمریکای وزارت خارجه منصوب شــد.  
با این حال عاقه رئیس جمهور وقت به او موجب شــد تا 
جلیلی در شــهریور ۱۳۸۶ با حکــم محمود احمدی نژاد 
به عنوان دبیر شــورایعالی امنیت ملی منصوب شود، این 
در حالی اســت که او یک ســال بدون حکم رهبر انقاب 
در این جایگاه قرار داشــت و در سال ۸۷ بود که آیت الله 
خامنــه ای، جلیلی را به عنوان یکی از دو نماینده خود در 

شورایعالی امنیت ملی معرفی کرد.
این کاندیدای انتخابات از مخالفان سرســخت توافق 
هسته ای اســت. ســعید جلیلی در جریان مناظره سال 
۱۴۰۰ گفت: »رئیس جمهور باید از روابط بین الملل فهم 
داشــته باشد و بداند که صحنه چیست و بداند که برجام 

یک چک بامحل بود که جواب نداد.«
جلیلی پیشتر نیز دو بار در انتخابات ریاست جمهوری 
ثبت نام کرده اســت که نخســتین بار از حســن روحانی 
شکســت خورد و در دور دوم به نفع ابراهیم رئیســی کنار 
رفت. در جریان مناظره های انتخابات سال ۹۲، علی اکبر 
ولایتی، وزیر امور خارجه پیشین و مشاور امور بین الملل 
رهبــر انقاب که او هم کاندیدای ریاســت جمهوری بود، 
خطــاب به جلیلــی گفت: »دیپلماســی این نیســت که 
انســان برود مقابل کشــورهای دیگر خطابه بخواند و در 
مصاحبه مطبوعاتی مطالب خود را بیان کند. دیپلماسی 
این نیســت که ما در یک طرف بنشــینیم و آنها در طرف 
مقابل بنشینند و ما حرف مشــخصی را بزنیم بدون آنکه 
اقدامــات دیگــری در خــارج از آن انجام دهیــم... هنر 
دیپلماســی این اســت که از این فرصت ها استفاده کند 
و اصولگرایــی بــه این معنی اســت کــه انعطاف پذیر هم 
باشــد، نباید در داخل کشــور طــوری وانمــود کنیم که 
اصولگرا هســتیم و انعطاف ناپذیر باشیم، ما مصالح ملی 
را در دیپلماســی باید بــه طور بهتر تأمیــن کنیم، باید از 
دیپلماسی به نفع مصالح ملی استفاده کنیم، دیپلماسی 
فقط خشونت و سرسختی نشان دادن نیست. دیپلماسی 
به معنی تعامل و معامله اســت و با همه کشورها و آنهایی  
کــه مذاکــره می کنیــم باید بســیار خوب عمــل کنیم و 
می شود در مذاکرات هسته ای بهتر از این عمل کرد و اگر 
این روند موفق بود این مشکات پیش نمی آمد و وضع به 

اینجا نمی رسید.« 
این دیپلمات بازنشســته همچنین خاطره ای از دوران 
مســئولیت جلیلی روایت کرد و گفت: »زمانی که هنوز به 
قطعنامه های شورای امنیت علیه ایران در رابطه با مسئله 
هســته ای نرسیده بودیم آقای ســارکوزی مستقیم توسط 
ســفیر فرانســه از من دعوت کــرد که به پاریــس بروم و با 
آقای ســارکوزی مذاکره کنم. بنده بــا آقای رئیس جمهور 
)احمدی نژاد( صحبت کردم و ایشان گفت که دعوت آقای 
ســارکوزی را بپذیر و من به فرانسه رفتم. با آقای سارکوزی 
یک ســاعت ماقات کردم و همان صحبتــی که در رابطه 
با آقــای لاریجانی گفتم ما با آقای ســارکوزی درباره عدد 
ســانتریفیوژها به توافق رسیدیم برای اینکه غنی سازی را 
متوقف نکنیم و یک چیز بینابین اتفاق بیفتد و مثاً هشت 
هزار ســانتریفیوژ ما به ۴ تا 5 هزار سانتریفیوژ برسد. این 
موضوع را آقای ســارکوزی قبول کرد و گفت با آقای لِوید 
که نفر دوم ایشــان بــود مذاکره کنیــم و ظرف مدت یک 
هفته آقای لوید در رأس یک هیئت سیاســی و هســته ای 
بــه ایران بیاید و بعد از دو هفته آقای ســارکوزی گفت من 
می خواهم به کشــور شــما بیایم و ملت شــما ملت بزرگی 
اســت و دســت رهبر این ملت بزرگ را بفشــارم. بنده این 
موضوع را به داخل کشــور منتقل کردم و کار متوقف شد 
و نکته مهم این است که در همان زمانی که بنده با تاکید 
آقای رئیس جمهور فرانســه به آنجا رفتم، قائم مقام وزارت 
امــور خارجه، کاردار فرانســه را خواســت و به نوعی به او 
گفت آن کسی که به پاریس آمده نماینده ما نیست و شما 
بایــد فان آقــا را قبول می کردید. ما قرار گذاشــته بودیم 
که نفر دوم فرانســه به ایران بیاید و قرارهای اولیه این بود 
که آنها پذیرفته بودند که ســانتریفیوژها در مقیاس کمتر 
کار کننــد و بحث کنیم تا به جایی برســیم تا از بن بســت 
بیرون بیاییم و به شــورای امنیت نرویم و هم غنی ســازی 
را داشــته باشیم و هم اینکه ســانتریفیوژهای ما کار کنند 

و مســئله هســته ای حل شــود و در عین حال مشکات 
بین المللــی پیدا نکنیم. متأســفانه در اینجا دولت جواب 
نداد و نه تنها جواب نــداد بلکه زمانی که چنین حرفی به 
کاردار فرانســه در تهران زدند وزارت خارجه فرانسه گفت 
اگر این خبر زودتر به فرانسه رسیده بود ماقات تو با آقای 
سارکوزی لغو می شــد. می شــد از این امکانات استفاده 
کرد و غنی ســازی را ادامه داد و این تحمیل ها را از طرف 
شــورای امنیت بر کشــور نداشت و وضعیت کشــور را به 
این تحریم ها نرســاند. در رابطه با روسیه نیز همین اتفاق 
افتــاد و آقای پریماکف اینجا آمــد و گفت اگر قول بدهید 
آقــای پوتین به ایران بیاید و دســت خالی برنگردد، آقای 
پوتین را به ایران مــی آورم. این قول را دادم و آقای پوتین 
آمدنــد، اما دو مرتبــه در این کار تخریب ایجاد شــد. این 
روند به معنی دیپلماســی هسته ای نیســت و دیپلماسی 
این نیست که فقط بنشینند بیانیه بدهند و حرف هایی را 
بزنند و در آخریــن دوری که در آلماتی آقای دکتر جلیلی 
داشــت، آنها پیشــنهادهایی به ایران کردند که براســاس 
آن می شــد کارها را مقداری جلو ببریم و آن پیشنهاد این 
بــود که طرف مقابل ۱+5 گفت غنی ســازی ۲۰ درصد را 
متوقــف کنید و در کارهای فردو هم مقداری کُندی ایجاد 
شــود. آنها اعام کردند این ســه تحریم را برمی داریم و ما 
در پاسخ گفتیم که این کار را می کنیم، شما کل تحریم ها 
را بردارید، که به شهادت معاون امور خارجه که در جلسه 
بوده اســت این مســائل را مطرح می کنــم. وقتی طرف 
 مقابل حاضر اســت چند قدم بردارد، باید ما هم انعطاف 

داشته باشیم.«
ســعید جلیلــی روز جمعــه در یک تخلــف انتخاباتی 
آشــکار همراه بــا مهــدی صفری، معــاون دیپلماســی 
اقتصادی وزارت امور خارجه دولت ســیزدهم در میزگرد 
سیاســی حاضر شــد چراکه وزارت امــور خارجه مجری 
برگــزاری انتخابــات در خارج از کشــور اســت و باید در 
جریان رقابت ها بی طرف باشد. با این حال اما صفری در 
جایگاه مشــاور سیاست خارجی جلیلی و احتمالًا گزینه 
او برای تصدی پســت وزارت، در این برنامه در ســخنانی 
که انسجام خاصی نداشت و حتی در میانه با درخواست 
کاندیدا برای اتمام آن مواجه شــد، گفت: »اولین چیزی 
که ما باید در جهت خلق ارز دنبالش باشیم باید صادرات 
باشد. با برداشــته شــدن موانعی مثل تعرفه ها و مسائل 
دیگر توانســتیم به جایی برسیم که دیگر دنبال بازارهای 
دور که مثاً صادرات ما به فان کشــور اروپایی پارسال ٣ 
میلیارد بوده حالا ١ میلیارد شــده که این را توانســتیم با 
کشورهای همســایه جبران کنیم. نکته بعد واردات بود؛ 
واردات در بخش کشــاورزی، ما یک کود خاصی داشتیم 
که از یک کشــور خاص می آمد، در دو ســال گذشته. ما 
از ۶ کشــور این کود را وارد کردیم که یعنی تعداد منابع. 
گوشــت ما از کشــور خاصی در آمریــکای لاتین می آمد 
اما الان دوســوم گوشت گاو ما از کشــور همسایه تامین 
می شــود. در مورد غــات، واردات غات از کشــورهای 
همســایه ببینید بارها مــن گفته ام آفریقا آینده ماســت 
در جهــت صــادرات چراکه کشــورهای مختلــف در آنجا 
توانســتند وارد شــوند و عمل کنند و ما نتوانستیم چون 
ایده روی این کشــورها تمرکز نمی شده که کار شود و در 
این دو سال گذشــته که تمرکز شده. حالا یکی می گوید 
صادرات تــان چقدر شــده؟ فرض کنید از ٣٠٠ تا شــده 
یــک و خورده ای تــا دو ولی تــا ١٠ تا جــا داره. کار تازه 
شــروع شــده و موانعی که بودند و اعتمادسازی که باید 
با آن ها می شــده. ما صحبت های زیــادی می کردیم اما 
عمــل نمی کردیم. شــهید امیرعبداللهیــان بارها به من 
می گفتند، ایشــان مسئول کشــورهای عربی و آفریقایی 
بــود و می گفت فانی خیلی ســخت اســت کــه بتوانیم 
کالاهــای اساســی مان را از این کشــورها تامیــن کنیم. 
پــس همســایگان می تواننــد اولویت باشــند. می توانند 
تامین کننده کالاهای اساســی و واردات باشــند؛ ســوم، 
انتقال تکنولوژی که در جهت اســتقال شــما می گویید 
میــدان و عمل فقــط کار نظامی نیســت و کار اقتصادی 
و اســتقال در آن هم لازم است. شــما در بخش دارو که 
انتقــال تکنولوژی  زیادی داشــتیم و داریــم یک میلیارد 
و ٢٠٠ میلــون دلار هــم مواد اولیه وارد می شــد تا مقدار 
زیادی و تا 5٠٠ میلیون دلار به خصوص در بعضی دارو ها 
داخلی شــده و این روند همین جور با سیاســت هایی که 
ایشــان مطرح کردند ایــن کار ادامه پیــدا می کند. پس 
اســتقال در جهت موارد ضروری که ما وابستگی به این 
کشورها داریم این بسیار می توانسته مؤثر باشد و در دولت 
شهید رئیسی این تست شد و نهایی شد. دانش بنیان ها، 
یکی از مسائل بســیار مهمی هستند که در دولت شهید 
رئیســی و ان شــاءالله در دولت آینده همیــن ادامه پیدا 
می کند. در ســال ١۴٠٠، این کشــور ۶٠٠ میلیون دلار 
صادرات دانش بنیان داشت. ســال ١۴٠٢، ۳/۶میلیارد 
دلار و برای امسال هم که ایشان خیلی تاکید کردند به 5 
میلیارد دلار. این نشانه صادرات دانش بنیان مهم نیست، 
مهــم این اســت که ایــن کشــورها از دید یک کشــوری 
که صاحب تکنولوژی اســت به شــما نــگاه می کنند که 
داســتان اندونزی و کشورهای مختلف؛ الان در اندونزی 
دســتگاه ربات جراحــی راه دور برای ٢ هــزار کیلومتر یا 
 تجهیــزات ایرانی نصب شــده اســت و این اقتــدار ما در 

کشورهاست.«


